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ية           ية البحثارتكزت الخطة   مئ  لدراسااااااائت ال مئم ذات على ث ث محئور  الفترةهذه  لمركز ا محلي  اهت

تلف في مخ العلمية، التدريب والتثقيف والإرشااائ البحوث  إجراءوهي وفقئ لرؤية ورسااائلة المركز  ووفومي

مساااااتدامة في موار  الميئه وترشااااايد التنمية اللتحقيق وذلك  ؛بمساااااتوي عئلي مم التميزالميئه علوم مجئلات 

يم افرا   ب، ونشاااار الوعي البشااااري  لى تقديم برامج تدريبية متقدمة لتنمية القدراتإضاااائفة لإبئ ،اسااااتخدام ئ

 بأهمية المحئفظة على الميئه.المجتمع 
 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

سااااااتي   الميئه لا كبديل راسااااااة الميئه البديلة حثية مم قبل البئحثيم على ب جبرام الفترة اقترحت    تلك 

تكشاائ  أحدث التقنيئت في اساا مواسااتخداالتقليدي كبديل للري الري الحديث  نظماسااتخدام توطيم الجوفية، و

 .  يةحئفظة على الموار  المئالميئه الجوفية ممئ يخدم المجتمع المحلي ويصب في المصلحة الوطنية العليئ للم   

 :تيك  بئقتراح البرامج المتعلقة بكل وحدةقئمت والتي بدورهئ لمتخصصة اانشئء الوحدات تم  حيث

ومئ طرأ علي ئ وكذلك الميئه جو ة  راسااااااة  علىبحوث ئ في تلك الفترة ركزت  :وحدة جودة المياه -1

 الريلأغراض ئ وص حيت بمنطقة الأحسئء جة لالمعئجو ة الميئه 

ج في انتئاسااااتخدام الميئه  على ركزت بحوث ئ في تلك الفترة :المياه وادارةوحدة الري والصررررر   -2

 الاع   الخضراء للحيوانئت

: ركزت بحوث ئ في اسااتكشاائ  الخزانئت الجوفية وةئهرة غزو  الاسررشافررافي   ءوحدة الجيوفيزيا -3

 .وتطبيق الجيوفيزيئء للأغراض الزراعية ميئه البحر ل ذه الخزانئت والتك فئت الأرضية

بنئء وتطوير قواعد بيئنئت ونظم ركزت بحوث ئ في اساااتكشااائ  : وحدة الشقنيات المااني  المشقدم  -4

 في المنطقة الشرقية. معلومئت للموار  الطبيعية

 .نشورةوالتي انعكست في الاوراق الم المقترحةبحثية الدراسية والبرامج ال تنفيذتم فترة هذه ال    مم ثم و

دوة وإقئمة نلمنسااوبي الدور الحكومية  متخصااصاا  ورش عمل عقدللط ب و تقديم التدريبأضااف لذلك تم 

تم مجتمعي التواصااااال ال منطلق اهميةومم .  والإقليمية والمشااااائركة في المتتمرات المحلية المركز الثئلثة

 قي  راسئت وابحئث قومية مشئركة  الو ع هيئة الري والصر  تقديم استشئرات لمكتب منظمة الفئو بمشرو   

 .جئمعة الملك سعو  وجئمعة الملك ف د للبترو  والمعئ نمغ 

Research Plan of Water Studies Center 2010- 2014 

 
Research plan of the Water Studies Center during the period 2010-2014 was based on three 

focal aspects: Research, public awareness and training on water issues. In a purpose to promote 

and conduct applied strategic research projects on local and national water issues and provide 

solutions to water management decision support system.  That research plan was to reach out 
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to local society by sponsoring training programs, seminars, workshops, and holding 

conferences of various aspects of water conservation.  In addition, the plan was to disseminate 

the outcome solutions to regional and international levels through technical publications, 

newsletters, and reports 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Proposed research projects emphasized on the potential of alternative water sources such as use 

of tertiary treated waste water for irrigation purposes.  Beside that they were intended to 

introduce and adopt modern irrigation systems for efficient water use. They were stressed on 

uses of latest technology edge of geophysics in exploring the potential of ground water sites.  

In addition, they aimed to serve local and national interest in term of saving water resources 

and assure sustainability.  Each of the center units carried out specialized research projects as 

fallow: 

1- Water Quality Unit: Investigated and water quality in general and special of tertiary 

treated wastewater for the purpose in irrigation purposes.  

 

2- Irrigation, Drainage and Water management Unit: Investigated impacts use of tertiary 

treated waste in production of green fodder for animals. Designed, developed and 

implemented modern irrigation systems in Juljla demonstration farm at HIDA fin 

cooperation with the FAO.  

 

3- Geophysics Exploration Unit: Mapping of the Potential Aquifer in Al Hassa area 

, Fresh/Salt Water Interface Mapping due to sea water intrusion, Mapping of Karst 

Area and implementing Geophysics for Agricultural purposes. 

4- Advanced Spatial Technology Unit (ASTU): Designing and developing water 

resources databases and information systems. 
 

Number of papers were published and presented in number of international conferences.  

Students were trained and workshops for upgrading awareness of the governmental water 

management officials were held.  During this period consultations were provided to the FAO 

office at HIDA, Al-Hassa.  Beside that the center cooperated in projects of national interest in 

water issues with King Saud University and King Fahad Petroleum University.  
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